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Mysleli, že fotografové jsou špioni
EXPEDICE/Dva fotografové z Česka se vydali na Ukrajinu do průmyslových závodů
FOTOGRAFOVÁnÍ – Honička s ochrankou, neskutečné objevy 
nejen objektivem fotoaparátu, snímky dávno zapomenutých 
technologií, které na Ukrajině fungují dál a živí tisíce lidí v 
průmyslové oblasti Donbasu. 

To vše před několika měsíci 
zažili čtyři fotografové. Nad-
šenci pro industriální fotogra-
fii Harald Finster (Německo), 
Uwe Niggemeier (Německo) a 
pořadatelé Viktor Mácha (ČR) 
a Pavel Zubek z Třince se vyda-
li na neuvěřitelný čtrnáctidenní 
lov snímků letos na jaře. 

Oficiálně fotili v Arcelor-
Mittalu v KrivojRogu, Meta-
lurgickém kombinátu v Dně-
prodžeržinsku, Doněckstalu v 
Doněcku, Iljič Steelu v Mariu-
polu a dalších místech, na něž 
se jim podařilo dostat i bez pro 
tuto oblast nezbytného oficiální 
povolení. Právě nutnost získání 
řady razítek a povolení se zdála 

být tou největší překážkou pro 
partu nadšenců, kteří mapují ob-
lasti s průmyslovou výrobou v 
celé Evropě. Tak, jak se podařilo 
vyfotit jim jednu z nejrozsáhlej-
ších a zároveň nejméně přístup-
ných závodů na Ukrajině, se už 
možná nepodaří nikomu. 

„Cestu jsme připravovali té-
měř rok. Nejdřív nefungovala 
běžná komunikace mejly ani 
poštou. Až později se to díky 
odborům a konzulátům začalo 
pomalu dařit,“ vzpomíná Pavel 
Zubek. Bylo jeho snem vidět a 
zachytit v Evropě největší těžeb-
ní a průmyslovou oblast výroby 
železa v Evropě. Ve sbírce už 
mu teď chybí jen Čína a Rusko. 

„Na Ukrajině je většina zá-
vodů funkčních, i když se řada 
z nich pomalu zavírá a nechává  
stát ladem. Tohle byl jedineč-
ný zážitek i šance,“ vypráví. 
Jeden z největších problémů 
bylo i přes získaná povolení 
se do závodů, kde měli foto-
grafové návštěvu domluvenou, 
dostat. „Na mnohých místech 
hlídá ochranka, jejíž členové 
berou své povolání velmi váž-
ně a jsou ochotni pro to udělat 
cokoli. V opilosti třeba i zlomit 
ruku,“ rozvádí trochu šokující 
realitu současné Ukrajiny Pa-
vel Zubek. Na jednom z míst 
museli totiž v rychlosti sbalit 
aparáty a naskákat do auta, 
když se na ně z areálu za plo-
tem vyřítila banda rozezlených 
mužů v černém. 

„Komunismus v myšlení je 
tady ještě stále zakořeněný. Po-
řád si spousta lidí myslela, že 
jsme špioni ze západu. Kdyby-
chom to neznali, asi bychom se 
tomu i smáli. Ale oni to skuteč-
ně mysleli vážně,“ dodává.

Pokrok je ale znatelný u zá-
vodů, které investují do tech-
nologií a modernizace. I tak tu 
byl podle Pavla Zubka znát jiný 
přístup – nepořádek, nekvalitní 
komunikace, chudoba. 

K největším objevům stras-
tiplné cesty patřilo objevení 

Bessemerova konvertoru v 
jednom ze závodů, v němž sku-
tečně vyráběli ocel. „V Evropě 
byly všechny už po druhé svě-
tové válce zrušeny. To byl pro 
nás úplný objev,“ nadšeně líčí 
Zubek. 

Stejně tak vyvolala nadšení 
návštěva závodu v Doněcku, 
kde je průmyslový areál tak 
propojen s městem, že odpole-
dne otevírá dveře veřejnosti a 
zve je na hřiště pro děti a do-
konce do malé zoologické za-
hrady. „Na provozech jsou na 
mnohých místech kapličky, ale 
tady byl dokonce uvnitř závodu 
pravoslavný kostel,“ tvrdí. 

Během cesty měli možnost 
poznat místní obyvatele zblízka. 
A protože východní Ukrajina 
zrovna není místem návštěvy 
cizinců, byli tu všude vlídně při-
vítáni. „Lidé se nás ptali na život 
u nás a byli skutečně velmi po-
hostinní,“ dodává Pavel Zubek. 

Fotografie, které během ces-
ty vznikly, ještě stále upravuje. 
Všechny musí poslat ke schvá-
lení příslušným závodům. De-
set kusů si vždy firma nechává 
pro své účely. Z cesty možná 
vznikne publikace, což je znač-
ně závislé na financích. Výsta-
va ale zcela určitě. 

Petra Jurásková
Foto: Pavel Zubek 

Vysoké pece v Dněprodžerzinsku.

Poděkování za podporu finanční, materiální a také za poskyt-
nutí kontaktů patří firmám: Třinecké železárny a.s. (Miroslav 
Bednarz), SmVaK Ostrava a.s. (Petr Šváb), Město Třinec, OS 
KOVO (Josef Středula), Konzulát ČR v Kyjevě (p.Veselý) a Ukra-
jinský odborový svaz horníků a metalurgických pracovníků.

Další poděkování patří spoustě ochotných lidí na Ukrajině v 
různých funkcích, kteří nás doprovázeli po jednotlivých firmách a 
pak nadšencům z jednotlivých měst či vesnic, kteří s námi chodili 
po haldách, zavřených šachtách, ale i kolem funkčních hutních či 
důlních objektů s rizikem útoku podnapilých ochranek. Bez nich 
bychom to měli opravdu o dost těžší.

Pavel Zubek Bessemeruv konvertor v Doneckstalu.

U Azovstalu na pobřeží Azovského moře se nechala vyfotit celá expedice. Martinské pece v Doneckstalu.

Svatba na úřadu? Možná první v historii
KOšAŘISKA - „Když už 

jsme se tak dlouho hledali, 
zůstaneme spolu až do konce 
světa. A ještě o den déle!“ To si 
řekli novomanželé Ivona a Bro-
nislav Kotulovi, kteří, ač jsou 
z Ostravy, zvolili místo sňatku 
v podhorské vísce Košařiska. 
„Proč?“ I na to nám odpovědě-
li: „Protože toto místo má svoji 
atmosféru a energii a my si sem 
velmi rádi a často jezdíme dobít 
baterky,“ usmívá se paní Ivona. 
Rodina nevěsty má v Košařis-
kách chatu, a když se Ivona s 
Bronislavem poznali (v práci 
mezi čísly, jak na ně prozradili 
svědkové), bývali na chatě kdy-
koliv to bylo možné. Jejich vzá-
jemné poznávání se odehrávalo 

právě v kouzelném místě krás-
ných beskydských vršků, a tak 
není divu, že skončilo svatbou.

Oddávajícím byl v sobotu 
28. července starosta Bystřice 
Ladislav Olšar a mezi hosty 
nechyběl starosta Košařisek 
František Kufa. Právě on pro-
jevil obrovskou radost z toho, 
že se na jeho úřadě konečně 
odehrál svatební obřad. „Pátral 
jsem po datu, kdy se tady přímo 
na úřadě sešli svatebčané, ale 
nenašel jsem. Většinou volí ke 
svatbě nějakou horskou chatu,“ 
podotýká starosta. Vezmeme-li 
to kol a kolem, je docela dobře 
možné, že budova malého úřa-
du zažila první svatbu ve své 
historii. (dk) ivona a Bronislav si řekli své ano v Košařiskách. Foto: Dana Kohutová

Děti koně milují, ti je povozili i letos
čESKý TĚšíN – Jednou z 

nejoblíbenějších akcí o letních 
prázdninách v Českém Těšíně 
je jistě jízda na koních. Vždy 
jí přeje počasí a to Jezdeckému 
klubu na statku na Slezské uli-
ci vyšlo i letos. A opět se sem 
za krásnými a hodnými koníky 
přišly podívat desítky dětí s ro-
diči. Povozit se na koni mohly 
úplně všechny děti. Pro ty nej-
menší byli připravení tři poníci 
bez sedel v oploceném výběhu, 
větší děti jezdily kolem stájí na 
velkých koních, v sedlech.

Letos ale taky na každého, 
i na ty, kteří tu nebyli popr-
-vé, čekalo další překvapení. 
Během roku byly zdejší stá-
je opraveny a zvětšeny, a tak 
se děti mohly projít i tam. 
Mnohé z nich nezapomněly 
čtyřnohým kamarádům při-
nést za svezení něco na zub, 
vyhrála letní jablka. Kdo 
nedonesl nic, podal do boxů 
alespoň hrstku sena nebo ko-
níka pohladil po hebounkých 
nozdrách.

Text a foto: Iva Lupková

TŘINEC – Dobrovolní hasiči v Gutech chystají tradičně v 
srpnu soutěž v požárním sportu O putovní pohár starostky města. 
Utkají se v něm družstva dětí i dospělých. 24. ročník soutěže se 
uskuteční v sobotu 11. srpna od 12.00 hodin v Gutech. Po akci 
se účastníci i hosté mohou těšit na hudební program a stánky s 
občerstvením u hasičské zbrojnice.   (pj)

Hasiči zvou na zábavu

Jako druzí v republice mohli diváci jablunkovského letního promítání vidět uni-
kátní dokument o horských sjezdech Strenght in numbers. V pátek večer se nad-
šenců moutbikingu sešlo za radnicí přes stovku. řada z nich využila možnosti 
vyzkoušet si kvalitní horské celoodpružené kolo. Foto: Petra Jurásková

Adrenalin sršel z plátna


